
Protokół nr XLV/18
z sesji Rady Gminy Nowa Ruda,

która odbyła się w dniu 29 marca 2018 roku
w siedzibie Rady Gminy Nowa Ruda

Miejsce: „Sala Myśliwska” w Woliborzu nr 19a.
Godzina rozpoczęcia – 955

Godzina zakończenia XLV sesji – 1245

Sesji Przewodniczył Grzegorz Nierodka – Przewodniczący Rady Gminy Nowa Ruda.

Ad  I.  Przewodniczący  Rady  powitał  wszystkich  radnych,  zaproszonych  gości,  przedstawicieli  mediów
i mieszkańców, następnie otworzył obrady XLV sesji Rady Gminy Nowa Ruda. Stwierdził prawomocność obrad 
oświadczając,  iż  zgodnie  z  listą  obecności  -  załącznik  nr  1 w  sesji  uczestniczy  14  radnych,  co  wobec 
ustawowego składu rady stanowi quorum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. Lista gości 
stanowi - załącznik nr 2 do niniejszego protokołu. 

Ponadto w sesji uczestniczyli: 
1. Adrianna Mierzejewska - Wójt Gminy Nowa Ruda, 
2. Iwona Sudoł – Sekretarz Gminy, 
3. Urszula Brzóska – Skarbnik Gminy Nowa Ruda,
4. Ryszard Czerewaty – Główny specjalista ds. organizacyjnych, analiz i sprawozdawczości,
5. Izabela Słowek – Chorób – Kierownik Referatu Oświaty i Spraw Społecznych,
6. Krzysztof Niebora – Kierownik Ref. Gospodarowania Mieniem Komunalnym.

Przewodniczący Rady  oddał  głos radnemu Marcinowi  Kalkowskiemu,  który  złożył  gratulacje  uczniowi 
szkoły  podstawowej  -  Krzysztofowi  Marszałkowi  -  Druhowi  MDP OSP Wolibórz  za  zdobycie  I-go  miejsca
w  powiatowym  Turnieju  Wiedzy  Pożarniczej,  przez  co  awansował  do  kolejnych  eliminacji  na  szczeblu 
wojewódzkim. Wraz ze słowami uznania przekazał na ręce Krzysztofa Marszałka upominek życząc dalszych 
sukcesów.

O godz. 1000 Przewodniczący Rady ogłosił przerwę w obradach. Po przerwie o godz. 1015 wznowił obrady 
XLV sesji i przystąpiono do realizacji porządku obrad. 

Ad I. 1)  Nie było zmian i uwag do porządku obrad –  załącznik nr 3, w związku z tym przystąpiono do jego 
realizacji: 
I. Otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad.
1. Ustalenie porządku obrad.
2. Przyjęcie protokołu z XLIV sesji w dniu 28 lutego 2018 r.
II. Podejmowanie uchwał:
1) w sprawie zmian w budżecie Gminy Nowa Ruda na rok 2018,
2) w sprawie zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowa Ruda,  
3) zmieniająca uchwałę w sprawie inkasa podatków: rolnego, leśnego oraz od nieruchomości,
4) zmieniająca uchwałę w sprawie poboru opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w drodze inkasa  

    oraz wyznaczenia inkasentów i określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso,
5) w sprawie przyjęcia programu „Polityka Senioralna Gminy Nowa Ruda  na lata 2018-2022”,
6) zmieniająca uchwałę w sprawie zasad udzielania i rozmiaru obniżek tygodniowego obowiązkowego 
     wymiaru godzin zajęć dydaktycznych, wychowawczych i opiekuńczych nauczycielom, którym powierzono 
     stanowisko kierownicze w szkołach, 
7) w sprawie określenia tygodniowego obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dla pedagogów, psychologów, 

logopedów, terapeutów pedagogicznych, doradców zawodowych zatrudnionych w placówkach 
oświatowych prowadzonych przez Gminę Nowa Ruda,  

8) w sprawie zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Nowa Ruda,
9) w sprawie podziału Gminy Nowa Ruda na okręgi wyborcze oraz ustalenia ich granic, numerów i liczby 

radnych wybieranych w każdym okręgu.
III. Interpelacje, zapytania oraz odpowiedzi.
IV. Wolne wnioski, sprawy różne.
V. Zamknięcie obrad XLV sesji Rady Gminy Nowa Ruda.
 
Ad I. 2. Radni nie zgłaszali zmian ani zastrzeżeń do protokołu. Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
przyjęcie protokołu. W głosowaniu:

obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za” przyjęła protokół z XLIV sesji w dniu 28 lutego 2018 r.
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Ad  II.1)  Skarbnik  P.  Urszula  Brzóska wyjaśniła,  że  prezentowany projekt  uchwały  zakłada  zwiększenie 
deficytu  budżetu  w  związku  z  przystąpieniem  do  realizacji  projektu  związanego  z  wymianą  systemu 
ogrzewania  i  walki  ze  smogiem.  Projekt  o  nazwie  „"Ograniczenie  niskiej  emisji  spalin  na  obszarze 
województwa dolnośląskiego - Gmina Nowa Ruda"  ma na celu ograniczenie zanieczyszczenia środowiska 
spowodowanego  przestarzałymi  urządzeniami  grzewczymi.  Przypomniała,  że  Rada  Gminy  Nowa  Ruda 
przyjęła  uchwałą  nr  272/XXXV/17  w  sprawie  przyjęcia  regulaminu  udzielania  dotacji  celowych  osobom 
fizycznym oraz wspólnotom mieszkaniowym ze  środków budżetu  Gminy Nowa Ruda na zadanie  służące 
ograniczeniu niskiej emisji,  polegające na zmianie systemu ogrzewania w ramach programu "Ograniczenie 
niskiej emisji na obszarze województwa dolnośląskiego" przy wsparciu finansowym Wojewódzkiego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej we Wrocławiu  i zgodnie z postanowieniem rady zadanie ma być 
realizowane w oparciu pożyczkę, a limit  określono na 500 tyś.  zł.  Poinformowała,  że zgodnie z zasadami 
udzielania  pomocy  w  ramach  dofinansowania  zmiany  systemu  ogrzewania  przez  Wojewódzki  Fundusz 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej, Gmina Nowa Ruda weźmie pożyczkę w wysokości 91 066,09 zł, 
którą w całości przeznaczy na wypłatę dofinansowania. Pożyczka będzie spłacana kwartalnie w latach 2018-
2020. Już w roku 2018 zostanie spłacona kwota 15 177,69 zł. Wysokość stopy procentowej dla pożyczek 
udzielonych ze środków własnych Wojewódzkiego Funduszu jest stała i wynosi 3,0%. Należy zaznaczyć, że 
koszt ten nie zwiększa kwoty obsługi długu. Dodatkowym atutem jest umorzenie 50% pożyczki po terminowej  
spłacie  50%  zobowiązań.  W  związku  z  tym  w  projekcie  uchwały  znalazły  się  odpowiednie  zapisy 
umożliwiające udzielenie pożyczki  na ww. cel.  Stąd zapisy o zwiększeniu kwoty deficytu, o zmianie planu 
przychodów i rozchodów (pożyczka to przychód, jej spłata to rozchód), zapisy o zmianie limitu zaciągania 
zobowiązań przez Wójta (zwiększenie tego limitu o planowaną pożyczkę) oraz korekta zapisu w zakresie 
upoważnienia polegająca na wprowadzeniu upoważnienia dla pożyczki (dotychczasowa uchwała mówiła tylko 
o obligacjach).
Ponadto w projekcie uchwały znalazły się również:
1) zmiany po stronie dochodów – są to zmiany porządkujące i wynikają bezpośrednio z bieżących rozliczeń,  

min.  odszkodowania za uszkodzony samochód, odszkodowania za uszkodzoną lampę,  nałożonych kar
w zakresie prawidłowości dostarczonego węgla, czy też wpływu refundacji wynagrodzenia zatrudnionych 
pracowników robót publicznych. Łączna kwota zmian to 15 503,00 zł.

2) zmiany po stronie wydatków:

a) dokonano  zmiany  wynikającej  ze  zmiany  kwot  i  terminów  realizacji  budowy  chodnika  w  ciągu  drogi
wojewódzkiej  nr 385 w Woliborzu – zmniejszenie kwoty -  115 000,00 zł.  Zmiana wynika z oświadczenia 
DSDiK o zmianie terminu realizacji zadania. Chodnik będzie budowany w roku 2019. W roku 2018 zostanie 
przygotowany teren i dokumentacja pod inwestycje oraz projekty i wymagane pozwolenia.

b) wprowadzono plan 50 tys. zł  na remont wiaduktu nad linią kolejową Świerki - Bartnica z uwagi na jej  
katastrofalny stan i konieczność natychmiastowego remontu;

c) zwiększono  plan wydatków na rekonstrukcję wieży widokowej na Górze Włodzickiej o kwotę 140 000 zł  
z  uwagi  na  akceptację  Komitetu  Sterującego  złożonego  wniosku  o  dofinansowanie.  W  związku  
z powyższym należy  skorygować kwotę wydatków do wartości kosztorysowej.

d) zwiększono wydatki bieżące na remonty lokali komunalnych o kwotę 130 822,31 zł z uwagi na ogromną 
ilość wniosków o naprawy bieżące i przywrócenie bezpiecznego stanu użytkowania. Dotyczy to min. lokali
w Jugowie ul. Główna 107a/5 i w Przygórzu 205/10.

e) przeznacza się kwotę 50 tys. zł na remont pomieszczeń na siedzibę biblioteki w Szkole Podst. w Jugowie,

f) oraz 14 tyś. zł na remont kuchni w Przedszkolu Samorządowym w Jugowie. W przedszkolu w Woliborzu
i Przygórzu wykonano kapitalną modernizację kuchni i zaplecza konsekwentnie dążąc do poprawy warunków 
w kolejnych placówkach przedszkolnych.

g) wprowadza  się  nowe  zadanie  inwestycyjne  pod  nazwą  „Termomodernizacja  budynku  Centrum Kultury
Gminy Nowa Ruda w Ludwikowicach Kłodzkich”. Zadanie będzie realizowane w latach 2018-2019. W 2018 
roku  kwotę  15 000  zł  przeznaczona  zostanie  na  dokumentację  projektową  oraz  wniosek  o  płatność,  
a  faktyczna realizacja nastąpi w 2019 r. Zadanie jest planowane do współfinansowania w ramach środków 
ZIT Aglomeracji Wałbrzyskiej i zostało wpisane do wieloletniej prognozy finansowej Gminy Nowa Ruda.

h) w  związku  z  informacją,  że  ocena  wniosku  o  dofinansowanie  na  zadanie  „Budowa  klubu  seniora
w Jugowie” nastąpi  dopiero końcem roku 2018, dokonuje się zmiany polegającej na zmniejszeniu planu
wydatków w roku 2018 o kwotę 300 000 zł i zapisaniu zadania w ramach zadań wieloletnich z terminem
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realizacji  w  latach  2018-2019.  W roku  2018 nie  uda  się  wykonać całości  prac  związanych  z  realizacją
inwestycji z uwagi na przewidywany czas podpisania umowy o dofinansowanie. Pytań nie zgłaszano.

Radny  Janusz  Ferenc  -  Przewodniczący  Komisji  Budżetu  i  Finansów  poinformował,  że  komisja
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za”  (radni: Marcin Antosik, Teresa Bazała, Mariusz Bywalec, Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna 
Groń,  Marcin  Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski, 
Bogusława Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz)  podjęła uchwałę nr 327/XLV/18 w sprawie 
zmian w budżecie Gminy Nowa Ruda na rok 2018.

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad 2) Skarbnik P. Urszula Brzóska poinformowała, że w zakresie zmian WPF Gminy Nowa Ruda dokonano 
korekty wartości do aktualnego stanu budżetu. Pytań nie było. 

Radny  Janusz  Ferenc  -  Przewodniczący  Komisji  Budżetu  i  Finansów  poinformował,  że  komisja
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 

„za”  (radni: Marcin Antosik, Teresa Bazała, Mariusz Bywalec, Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna 
Groń,  Marcin  Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski, 
Bogusława Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz)  podjęła uchwałę nr 328/XLV/18 w sprawie 
zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Nowa Ruda.

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad  3)  Skarbnik  P.  Urszula  Brzóska  poinformowała,  że  w  związku  ze  zmianą  na  stanowisku  Sołtysa
w sołectwie Dzikowiec aktualizuje się wykaz inkasentów. Pytań nie zgłaszano.

Radny  Janusz  Ferenc  -  Przewodniczący  Komisji  Budżetu  i  Finansów  poinformował,  że  komisja
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie,  14 głosami 

„za”  (radni: Marcin Antosik, Teresa Bazała, Mariusz Bywalec, Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna 
Groń,  Marcin  Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski, 
Bogusława Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz) podjęła uchwałę nr 329/XLV/18 zmieniającą 
uchwałę w sprawie inkasa podatków: rolnego, leśnego oraz od nieruchomości. 

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad 4) Pytań nie było. Radny Janusz Ferenc - Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów poinformował, 
że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za”  (radni: Marcin Antosik, Teresa Bazała, Mariusz Bywalec, Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna 
Groń,  Marcin  Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski, 
Bogusława Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz) podjęła uchwałę nr 330/XLV/18 zmieniająca 
uchwałę w sprawie poboru opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi w drodze inkasa oraz 
wyznaczenia inkasentów i określenia wysokości wynagrodzenia za inkaso.

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad  5).  Wójt  P.  Adrianna  Mierzejewska  wprowadzając  do  zagadnienia  powiedziała,  że  w  związku
z postępującym procesem starzenia się społeczeństwa rozwiązywanie wielu problemów osób starszych zależy 
również  od  działań  z  inicjatywy  samorządu.  Jednym  z  takich  działań  jest  budowa  klubu  seniora  
w największej miejscowości – w Jugowie, który mógłby pełnić funkcję Centrum Aktywności Seniora Gminy 
Nowa Ruda. Pojawiła się możliwość pozyskania funduszy UE w ramach działań Aglomeracji  Wałbrzyskiej. 
Pomysł  ten spotkał  się  z  bardzo  dużym zainteresowaniem osób działających w KGW i  Klubach Seniora.
W związku z tym przy współpracy Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej,  Centrum Kultury Gminy Nowa 
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Ruda oraz pracowników urzędu gminy powstał program „Polityka senioralna w Gminie Nowa Ruda na lata 
2018 -2022”.

P. Ryszard  Czerewaty  powiedział,  że  w  działaniach  na  rzecz  seniorów ogromną  rolę  odgrywa  również 
samorząd  terytorialny,  dlatego  od  jakiegoś  czasu  zamierzano  opracować  dokument  o  charakterze 
strategicznym dotyczącym problemów osób starszych. Nazwa dokumentu „Polityka senioralna w Gminie Nowa 
Ruda na lata 2018 -2022” jest zgodna z definicją zawartą w „Założeniach Długofalowej Polityki Senioralnej
w Polsce na lata  2014–2020”,  gdzie  mowa jest  o tym, że ogół celowych działań,  które realizują  zadania
i  inicjatywy kształtujące warunki  godnego i  zdrowego starzenia  się  nazywa się  polityką senioralną.  Układ 
dokumentu wynika z jego strategicznego charakteru, w którym musiała się znaleźć aktualna diagnoza stanu 
obecnego, w związku z tym zebrano dane statystyczne dotyczące osób starszych zamieszkałych na terenie 
Gminy Nowa Ruda i zestawiono te dane z danymi statystycznymi dotyczącymi województwa dolnośląskiego
i powiatu kłodzkiego. Zebranie tych informacji pozwoliło na opracowanie właściwej diagnozy stanu obecnego
i  przeprowadzenie  analizy  SWOT przypisanej  do czterech  głównych  obszarów działalności  tj.  profilaktyka
i promocja zdrowia, edukacja osób starszych, aktywność społeczna i aktywność w obszarze kultury, które mają 
kluczowy wpływ na funkcjonowanie i aktywność osób starszych w Gminie Nowa Ruda. W programie określono 
również  cele  strategiczne,  cele  szczegółowe,  zdefiniowano  cele  do  osiągnięcia  i wyznaczono  działania 
niezbędne  do  ich  realizacji,  a  także  wypracowano  wskaźniki  oceny  ich  realizacji.  Takie  opracowanie 
umożliwiło  utworzenie  harmonogramu realizacji  programu,  jego  wdrażanie,  monitorowanie  i  finansowanie. 
Dokument  ten  nie  wyklucza  realizacji  innych  przedsięwzięć.  Narzuca  pewne  ramy,  które  nie  wykluczają 
możliwości  realizacji  innych  działań,  a  uchwalenie  tego  dokumentu  otworzy  drogę  do  realizacji  szeregu 
nowych ciekawych przedsięwzięć na rzecz osób w wieku starszym.

Radny Marcin Kalkowski  powiedział,  że  ma nadzieję  na to,  iż program będzie poszerzany,  bo podczas 
posiedzenia komisji zagłosił kierunki, których w jego ocenie brakuje w dokumencie, a kluczowe to: ubóstwo 
ekonomiczne i energetyczne, z czym trzeba będzie się zmierzyć. Dodał, że ujęcie w programie „Koperty życia” 
jest warte kopiowania i zaprezentował zawartość modelu koperty.

Salę obrad opuściła  radna Teresa Bazała w związku z tym obecnych uprawnionych do głosowania jest  
13 radnych.

Radny Janusz Ferenc poparł utworzenie programu senioralnego uznając zasadność podjęcia takich działań. 
Pytań nie było.

Radny Waldemar Wójtowicz -  Przewodniczący Komisji  Spraw Społecznych  poinformował,  że komisja 
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
   
Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:

obecnych na sali uprawnionych do głosowania 13 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 13 głosami 
„za”  (radni:  Marcin Antosik,  Mariusz Bywalec,  Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna Groń, Marcin 
Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski,  Bogusława 
Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz)  podjęła uchwałę nr 331/XLV/18 w sprawie przyjęcia 
programu „Polityka Senioralna Gminy Nowa Ruda  na lata 2018-2022”.

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad  6) P.  Izabela  Słowek  –  Chorób  –  Kierownik  Referatu  Oświaty  i  Spraw  Społecznych  wyjaśniła,  że
konieczność  podjęcia  uchwały  wynika  z wejścia  w życie  z dniem  1 września  2017 roku  zmian  w  ustroju 
szkolnictwa  polegających m.in. na włączeniu gimnazjów do szkół podstawowych. Funkcjonujące dotychczas 
na terenie gminy gimnazja zakończyły swoją działalność 31 sierpnia 2017 r.  Zatem od 1 września 2017 r. 
funkcjonują zespoły, w skład których wchodzą dwie placówki oświatowe: szkoła podstawowa i przedszkole.  
Z kolei z dniem 1 września 2018 roku utworzony zostanie Zespół Przedszkolny w Woliborzu. Zgodnie z art. 97 
ust.  1  ustawy  -  Prawo  oświatowe  w szkole,  która  liczy  co  najmniej  12  oddziałów tworzy  się  stanowisko 
wicedyrektora.  W związku  z powyższym  dotychczas  obowiązująca  uchwała  nr  357/XLVII/14  Rady  Gminy 
Nowa  Ruda  z  dnia  31  marca  2014  r.  wymaga  dostosowania  do  zmian  organizacyjnych,  które  zostały 
wprowadzone w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Nowa Ruda. Dodała, że projekt uchwały 
był pozytywnie zaopiniowany przez Związek Nauczycielstwa Polskiego Zarządu Oddziału Międzygminnego  
w  Nowej  Rudzie  i  Zarząd  Województwa  Dolnośląskiego  Forum  Związków  Zawodowych  we  Wrocławiu.  
Pytań nie było.
Na salę obrad powróciła radna Teresa Bazała - rada obraduje w pełnym 14 osobowy składzie.

Radny Marcin  Antosik -  Przewodniczący Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  poinformował,  
że komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
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obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za”  (radni: Marcin Antosik, Teresa Bazała, Mariusz Bywalec, Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna 
Groń,  Marcin  Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski, 
Bogusława Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz) podjęła uchwałę nr 332/XLV/18 zmieniająca 
uchwałę w sprawie zasad udzielania i  rozmiaru obniżek tygodniowego obowiązkowego wymiaru 
godzin zajęć dydaktycznych, wychowawczych i  opiekuńczych nauczycielom, którym powierzono 
stanowisko kierownicze w szkołach. 

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad 7) P. Izabela Słowek – Chorób wyjaśniła, że konieczność podjęcia uchwały wynika z wprowadzonych 
zmian  do  ustawy  z dnia  26  stycznia  1982 r.  -  Karta  Nauczyciela  w  zakresie  określenia  tygodniowego 
obowiązkowego wymiaru godzin zajęć dla pedagogów, psychologów, logopedów, terapeutów pedagogicznych, 
doradców zawodowych zatrudnionych w placówkach oświatowych prowadzonych przez Gminę Nowa Ruda.
Z dniem 1 września 2018 roku zacznie obowiązywać nowy przepis, który określa, że wymiar godzin zajęć dla 
tych stanowisk nie może przekraczać 22 godzin tygodniowo. Pensum nauczycieli posiadających kwalifikacje 
z  zakresu  pedagogiki  specjalnej  zatrudnionych  dodatkowo  w  celi  współorganizowania  kształcenia 
integracyjnego  oraz  współorganizowania  kształcenia  uczniów  niepełnosprawnych,  niedostosowanych 
społecznie  oraz zagrożonych  niedostosowaniem społecznym określa  -  Karta Nauczyciela  w art.  42 ust.  3
w tabeli wiersz 12 i wynosi ono  20 godzin. Przepis ten będzie obowiązywał od 1 września 2018 roku.  Pytań 
nie zgłaszano.

Radny Marcin Antosik - Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia  poinformował, że
komisja pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za”  (radni: Marcin Antosik, Teresa Bazała, Mariusz Bywalec, Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna 
Groń,  Marcin  Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski, 
Bogusława Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz)  podjęła uchwałę nr 333/XLV/18 w sprawie 
określenia  tygodniowego  obowiązkowego  wymiaru  godzin  zajęć  dla  pedagogów,  psychologów, 
logopedów,  terapeutów  pedagogicznych,  doradców  zawodowych  zatrudnionych  w  placówkach 
oświatowych prowadzonych przez Gminę Nowa Ruda.

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad  8)  P.  Krzysztof  Niebora  –  Kierownik  Ref.  Gospodarowania  Mieniem Komunalnym poinformował,  że 
niniejszy  projekt  uchwały  był  konsultowany  z  nadzorem  prawnym  Wojewody  Dolnośląskiego.  Zgłosił  
autopoprawki do: 
- Rozdział 1, § 2 pkt 2 i 3 poprzez wykreślenie zapisów podstawy prawnej: (Dz. U. z 2013 r. poz. 966 z późn. 
zm.) oraz (Dz. U. z 2016 r. poz.887);
-  Rozdział 2, § 7 ust. 2. gdzie wykreśla się słowo „do” w pkt 1)-2) ppkt a) i b), które otrzymują brzmienie: 

„1) dla gospodarstw jednoosobowych:
a) przy dochodzie do 50% najniższej emerytury – w wysokości obniżki 50%;
b) przy dochodzie powyżej 50% do 90% najniższej emerytury – w wysokości obniżki 30%

2) dla gospodarstw wieloosobowych:
a) przy dochodzie na członka gospodarstwa domowego do 30% najniższej emerytury – w wysokości   
obniżki 50%;
b) przy dochodzie na członka gospodarstwa domowego powyżej 30% do 50% najniższej emerytury 
– w wysokości obniżki 30 %”.

-  Rozdział 19, w § 18 należy wykreślić znak zapytania na końcu zdania.
Następnie  wyjaśnił,  że  projekt  uchwały  reguluje  zasady  wynajmowania  lokali  wchodzących  w  skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Nowa Ruda. Jednocześnie traci moc uchwała nr  248/XXXII/2002 Rady Gminy 
Nowa  Ruda  z  dnia  28  czerwca  2002  r.  w  sprawie  zasad  wynajmowania  lokali  wchodzących  w  skład 
mieszkaniowego zasobu Gminy Nowa Ruda. Aktualizuje się stan prawny dostosowując do zapisów ustawy, 
zgodnie z art. 21 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 21 czerwca 2001 r. o ochronie praw lokatorów, mieszkaniowym  
zasobie gminy i o zmianie kodeksu cywilnego. Niniejsza uchwała określa:
- wysokość dochodu gospodarstwa domowego uzasadniająca oddanie w najem lub  podnajem lokalu na czas 

nieoznaczony i lokalu socjalnego oraz wysokość dochodu gospodarstwa domowego uzasadniająca 
zastosowanie obniżek czynszu, 

- warunki zamieszkiwania kwalifikujące wnioskodawcę do ich poprawy,
- kryteria wyboru osób, którym przysługuje pierwszeństwo zawarcia umowy najmu na czas nieoznaczony 

i lokalu socjalnego,
- warunki dokonywania zamiany lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu gminy oraz zamiany 

pomiędzy najemcami lokali należących do tego zasobu, a osobami zajmującymi lokale w innych zasobach,
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- tryb rozpatrywania i załatwiania wniosków o najem lokali zawierany na czas nieoznaczony i o najem lokali 
socjalnych oraz sposób poddania tych spraw kontroli społecznej,

- zasady postępowania w stosunku do osób, które pozostały w lokalu opuszczonym przez najemcę lub 
w lokalu, w którego najem nie wstąpiły po śmierci najemcy,

- kryteria oddawania w najem lokalu o powierzchni użytkowej przekraczającej 80 m2.
Zasadnicze zmiany to:  
- wysokość dochodu gospodarstwa domowego uzasadniająca oddanie w najem lub podnajem lokalu na czas 
nieoznaczony  i lokalu  socjalnego  oraz  wysokość  dochodu  gospodarstwa  domowego  uzasadniająca 
zastosowanie obniżek czynszu,
 a) Lokale mieszkaniowe: oddanie w najem lub podnajem lokalu na czas nieoznaczony może nastąpić na 

rzecz  osób,  których  średni  dochód na jednego członka gospodarstwa domowego osiągnięty  w okresie 
trzech  miesięcy  poprzedzających  dzień  złożenia  wniosku  nie  przekroczył  150%  najniższej  emerytury
w  gospodarstwie  jednoosobowym  i  100%  najniższej  emerytury  w  gospodarstwie  wieloosobowym 
obowiązującej w dniu złożenia wniosku i przed zawarciem umowy o najem lokalu. Było 125% i 75%;  

b) Lokale socjalne: oddanie w najem lokalu socjalnego może nastąpić na rzecz osób, których średni dochód 
na jednego członka gospodarstwa domowego osiągnięty w okresie trzech miesięcy poprzedzających dzień 
złożenia  wniosku  nie przekroczył  100%  najniższej  emerytury  w gospodarstwie  jednoosobowym  i 75% 
najniższej  emerytury  w gospodarstwie  wieloosobowym  obowiązującej  w dniu  złożenia  wniosku  i przed 
zawarciem umowy o najem lokalu (było 75% i 50%). O obniżkę czynszu mogą ubiegać się osoby, których 
średni  miesięczny  dochód  w przeliczeniu  na  jednego  członka  gospodarstwa  domowego  osiągnięty 
w okresie trzech miesięcy poprzedzających dzień złożenia wniosku nie przekracza kwoty 90% najniższej 
emerytury w gospodarstwie jednoosobowym i 50% najniższej emerytury w gospodarstwie wieloosobowym 
obowiązującej w dniu złożenia wniosku.

Ustala się następujące progi dochodowe uprawniające do obniżki czynszu:
1) dla gospodarstw jednoosobowych:

a) przy dochodzie do 50% najniższej emerytury – w wysokości obniżki  50%;
b) przy dochodzie powyżej 50% do 90% najniższej emerytury – w wysokości obniżki  30%

2) dla gospodarstw wieloosobowych:
a) przy dochodzie na członka gospodarstwa domowego do 30% najniższej emerytury 

– w wysokości obniżki 50%;
b) przy dochodzie na członka gospodarstwa domowego powyżej 30% do 50% najniższej emerytury 

– w wysokości obniżki 30%”.
Wprowadza się również zapisy aktualizujące stan prawny dotyczące Społecznej Komisji Mieszkaniowej.
Pytań nie było.

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie  - głosowania blokiem nad przyjęciem autopoprawek:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za” wyraziła zgodę na głosowanie blokiem.

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie – przyjęcie autopoprawek:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za” przyjęła autopoprawki do projektu uchwały.

  
Radna  Hanna  Groń  – Przewodnicząca  Komisji  Rozwoju  Gospodarczego poinformowała,  że  komisja
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – jednogłośnie, 14 głosami 
„za”  (radni: Marcin Antosik, Teresa Bazała, Mariusz Bywalec, Mirosław Dziedzic, Janusz Ferenc, Hanna 
Groń,  Marcin  Kalkowski,  Wacław  Łukasiewicz,  Grzegorz  Nierodka,  Antoni  Pukała,  Henryk  Srokowski, 
Bogusława Tarassow, Łucja Woźniak, Waldemar Wójtowicz)  podjęła uchwałę nr 334/XLV/18 w sprawie 
zasad wynajmowania lokali wchodzących w skład mieszkaniowego zasobu Gminy Nowa Ruda.

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad 9) P. Wójt zaproponowała autopoprawkę do załącznika projektu uchwały, tj.:
Numer okręgu 
wyborczego

Granice okręgu wyborczego
Liczba radnych wybieranych 

w okręgu

8
Sołectwo Bożków: od numeru domu  1 do numeru 143. 1

9
Sołectwo Bożków: od numeru domu  144 do końca,
Sołectwo Koszyn 

1

Zamiast podziału okręgów jaki radni otrzymali w załączniku do projektu uchwały tj.:

6
Rada Gminy Nowa Ruda

Protokół nr XLV/18



Numer okręgu 
wyborczego

Granice okręgu wyborczego
Liczba radnych 

wybieranych w okręgu

8

Sołectwo Bożków : od numeru domu  1 – 57a , 63-63A, 72-83A, 89, 89B-89D/II 
nieparzyste, 95- 95A,97, 105-107, 111,121-123A nieparzyste, 124, 128-129, 
132-132A parzyste, 136-138, 
142-144, 147 -149A, 154 -156, 160 ,164-166, 171-173, 179-179A, 
191-195 nieparzyste, 196-198A.

1

9

Sołectwo Bożków : od numeru domu  58-62, 64-71, 87-88,  
90 – 94B, 96-96A, 98 – 104,  108-109,   114-120, 122,  125-127, 
130-131A, 133-135, 139-140a, 146, 150-153, 157 -159, 162-163, 
167-170, 174-178,180-189, 194,  od 199 do końca,
Sołectwo Koszyn

1

P. Wójt podkreśliła, że okręg nr 8 i 9 wg załącznika przedłożonego z projektem uchwały został podzielony 
nieczytelnie - na numery budynków. Inne okręgi są obszarowe, a jedynie w 8 i 9 okręgu panuje chaos, na co 
również zwracali uwagę mieszkańcy Bożkowa przybywający na głosowanie.

P. Iwona Sudoł  - Sekretarz Gminy Nowa Ruda wyjaśniła, że Pani Wójt w formie autopoprawki proponuje 
zmianę do załącznika  projektu  uchwały,  w którym ustalenie  granic  obwodów 8 i  9  w Bożkowie  nastąpiło
w  2012  roku.  Są  tam  numery  parzyste  i  nieparzyste,  określono  to  w  sposób  niezrozumiały  dla  wielu
wyborców, którzy zgłaszali w tym zakresie uwagi zarówno do Wójta, jaki i do członków obwodowych komisji  
wyborczych  w  Bożkowie.  Dodała,  że  również  kandydaci  na  radnych  mieli  problemy  w  przeprowadzeniu 
kampanii wyborczej.  Stąd pojawiła się propozycja „wyprostowania” granicy. Podkreśliła, że zaproponowana 
obecnie  przez  P.  Wójt  granica  przebiega  prostopadle  do  głównej  drogi  powiatowej  przebiegającej  przez 
Bożków. 

Radny  Marcin  Kalkowski  powiedział,  że  zmiany  są  radykalne  i  jeśli  decyzja  nie  musi  być  podjęta  na 
dzisiejszej sesji, to będzie wnioskować o wycofanie projektu uchwały do prac komisji. 

Sekretarz P. Iwona Sudoł odpowiedziała, że zgodnie z treścią ustawy nowelizującej Kodeks wyborczy Rada 
Gminy ma 60 dni (do 1 kwietnia) na podjęcie uchwały i ustalenie granic okręgów wyborczych.

Radny Marcin Kalkowski postawił wniosek o odrzucenie autopoprawki.

Radny Janusz  Ferenc zgłosił  problem odnośnie  okręgu  w Ludwikowicach  Kł.,  gdzie  mieszkańcy  dwóch 
budynków w Ludwikowicach Kł są przypisani do okręgu - Sokolec. Dodał, że nic nie jest w stanie przekonać 
tych mieszkańców,  że powodem takiego rozwiązania jest  wymagana odpowiednia ilość mieszkańców,  aby 
radny w Sokolcu uzyskał mandat. Ci mieszkańcy są związani z Ludwikowicami Kł. Pisano w tej sprawie pismo 
do  Komisarza,  ale  odpowiedź  była  negatywna.  Podkreślił,  że  obecny  podział  należy  naprawić,  bo  ci 
mieszkańcy nie jeżdżą do Sokolca na wybory. 

Radna  Hanna  Groń ad  vocem wypowiedzi  przedmówcy  powiedziała,  że  sprawa  dotyczy  dwóch  dużych 
bloków mieszkalnych w Ludwikowicach Kł.  usytuowanych przed tunelem kolejowym nad drogą w kierunku 
Sokolca, które kiedyś należały do okręgu wyborczego w Ludwikowicach Kł.   

Radny Waldemar Wójtowicz powiedział, że jest przeciwny głosowaniu autopoprawki.  

Przewodniczący Rady powiedział, że podział Bożkowa między okręgami 8 i 9 jest nieczytelny i faktycznie 
docierały głosy od mieszkańców, że w trakcie głosowań nie wiedzieli  do której komisji  wyborczej mają się 
udać.  Rozumie,  że należało pochylić  się  nad zmianą tego podziału,  ale w obecnej sytuacji  zmiany te  są 
narzucone i jest mało czasu na podjęcie tej kwestii. Autopoprawką proponuje się kolosalne zmiany w dwóch  
okręgach.  W  związku  z  tym,  że  rada  jest  zobligowana  w  określonym  terminie  podjąć  uchwałę,  będzie 
wnioskował o odrzucenie propozycji zmiany załącznika do projektu uchwały.

Sekretarz P. Iwona Sudoł przybliżyła możliwości proceduralne, podkreślając, że Rada Gminy ma pełne prawo 
podjęcia właściwej decyzji. Nowe regulacje określa Kodeks wyborczy, i pojawiły się również nowe uprawnienia 
Komisarza  Wyborczego.  Wyjaśniła,  że  zgodnie  z  sugestią  Rada  Gminy  może  odrzucić  zgłoszoną 
autopoprawkę i podjąć uchwałę w pierwotnym brzmieniu – w „starych” granicach okręgów, co jest wykonaniem 
obowiązku ustawowego. Rada Gminy może również całkowicie odrzucić projekt i nie podjąć tej uchwały, wtedy 
Komisarz Wyborczy działając na podstawie art. 12 ust 4 ustawy – Kodeksu wyborczego – dokonuje podziału 
gminy na okręgi wyborcze w terminie 14 dni  od upływu terminu na podjęcie uchwały przez Radę Gminy. 
Natomiast  jeżeli  podział  gminy  podjęty  przez  Radę  Gminy  w  wyznaczonym  terminie  będzie  nie  zgodny
z prawem wówczas Komisarz Wyborczy działając na podstawie art. 17 §2 Kodeksu wyborczego stwierdzi ten 
fakt w formie postanowienia i wezwie radę do wykonania zadania w sposób zgodny z prawem w wyznaczonym 
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terminie. W razie bezskutecznego upływu terminu, kolejnym postanowieniem Komisarz Wyborczy dokonuje 
podziału gminy na okręgi wyborcze, zawiadamiając o tym Państwową Komisję Wyborczą.
   
Radna Teresa Bazała zapytała,  czy Komisarz Wyborczy może uznać uchwałę podjętą z  uwzględnieniem 
autopoprawek za nieważną?

Sekretarz P. Iwona Sudoł odpowiedziała, że na obecną chwilę nie można tego stwierdzić. W całej Polsce 
rady gmin podejmowały te uchwały i powinny to zrobić do 1 kwietnia br. Po wejściu w życie zmian Kodeksu 
wyborczego  było  dużo  wątpliwości  interpretacyjnych  dotyczących  obowiązku  podejmowania  uchwał
o okręgach. Do dnia 15 marca br. wpływały do urzędu wytyczne dot. tej kwestii, a ostateczne stanowisko jest 
takie, że nawet jeżeli nie będzie konieczności zmiany okręgów wyborczych, to wszystkie rady mają obowiązek 
podjęcia nowych uchwał zatwierdzających te same granice.

Radna Teresa Bazała podkreśliła, że rada jest reprezentantem mieszkańców gminy i powinna zastosować się 
do tych postulatów i wykonywać prawa obywatelskie. Dodała, że nie może być sytuacji, w których wyborcy nie 
biorą  udziału  w  wyborach  tylko  dlatego,  że  nie  wiedzą  w  jakim  są  okręgu.  Należy  spełnić  postulaty 
mieszkańców  i  podjąć  dziś  uchwałę  z  autopoprawką,  a  decyzję  pozostawić  Komisarzowi  Wyborczemu. 
Podkreśliła,  że  priorytetem  jest  zapewnienie  odpowiednich  warunków,  ułatwienie  możliwości  udziału
w wyborach i akceptacja postulatów obywateli.

Radny  Marin  Kalkowski powiedział,  że  przedłożony  pierwotnie  projekt  uchwały  został  pozytywnie 
zaopiniowany przez Komisję Spraw Społecznych z uwzględnieniem w nim poprawek. Natomiast zgłoszona 
obecnie przez P. Wójt autopoprawka jest sytuacją niedopuszczalną i zaproponował głosowanie nad projektem 
uchwały zaopiniowanym przez komisję.

Radny  Henryk  Srokowski powiedział,  że  wcześniej  obwody  były  konsultowane  z  sołtysami,  którzy 
kontaktowali  się  z  mieszkańcami  w  kwestii  podziału  większych  miejscowości.  Dodał,  że  Sołtys  Bożkowa
P. Langenfeld pytał mieszkańców, czy podział okręgów jest wg nich dobry zwłaszcza, że lokale wyborcze obu 
okręgów są w jednym miejscu i mieszkańcy są już przyzwyczajeni do podziału, którego lepiej nie zmieniać.   

Radny Janusz Ferenc powiedział,  że  jeśli  mieszkańcy  czują  się  związani  z  danym okręgiem,  to  należy 
przychylić do ich próśb. Nie powinno się zakładać z góry, że nie można niczego zmieniać, nawet jeśli zostało 
coś  wprowadzone  źle.  Wyborcy  mają  prawo  decydować  o  swojej  wsi,  bo  trudno  jest  mieszkać
w Ludwikowicach Kł., a głosować dla innej wsi. Podkreślił, że jest za przyjęciem autopoprawek. 

Radny Henryk Srokowski powiedział, że jeśli chodzi o okręg – Sokolec, to konieczne było zwiększenie liczby 
wyborców do spełnienia wymaganego kryterium, dlatego dwa bloki z Ludwikowic Kł. zostały wciągnięte do 
okręgu Sokolca. Dodał,  że w gminie są okręgi,  które składają się z dwóch miejscowości,  bo nie ma innej 
możliwości  na uzyskanie wymaganej  liczby mieszkańców.  Sama miejscowość Sokolec nie ma wymaganej 
liczby mieszkańców do uzyskania 1 mandatu radnego, a Ludwikowice Kł. miałyby 3 mandaty.   

Radna Teresa Bazała postawiła wniosek o 5 min. przerwy na zastanowienie się nad omawianą kwestią.
 
Przewodniczący Rady poddał wniosek pod głosowanie:

obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – 11 głosami „za”, przy 
3 głosach „przeciw” przyjęła wniosek o przerwę o przerwę.

O godz. 1120 Przewodniczący Rady ogłosił 5 min. przerwę w obradach. Po przerwie wznowił obrady XLV sesji 
i przystąpiono do realizacji porządku obrad.

Wójt P. Adrianna Mierzejewska  podkreśliła, że zwróciła uwagę na przebieg granic w okręgach Bożkowa 
ponieważ  tam  mieszka.  Wprowadzenie  autopoprawki  miało  jedynie  uporządkować  podział  i  nie  ma  nic 
wspólnego z polityką.  Zaproponowano podział  miejscowości  na dwa okręgi -  prostą linią bez podziału na 
budynki. Dodała, że nikt z radnych wcześniej nie zgłaszał uwag do okręgów oprócz radnych z Ludwikowic Kł., 
jednak  po  analizie  problemu  stwierdzono,  że  podział  ilości  mieszkańców  nie  równoważył  się,  dlatego 
sugerowanej  przez  P.  Ferenca  zmiany  nie  wskazano  w  autopoprawce.  Poinformowała,  że  w  związku  
z sugestiami rady wycofuje złożoną autopoprawkę.

Przewodniczący Rady stwierdził, że wnioskodawca autopoprawki wycofał ją więc głosowanie w przedmiocie 
wprowadzenia autopoprawki jest również bezprzedmiotowe.

Radny Waldemar Wójtowicz -  Przewodniczący Komisji  Spraw Społecznych  poinformował,  że komisja
pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 
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Przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie:
obecnych na sali uprawnionych do głosowania 14 radnych, Rada Gminy – 14 głosami „za”  (radni: 
Marcin  Antosik,  Teresa  Bazała,  Mariusz  Bywalec,  Mirosław Dziedzic,  Hanna  Groń,  Marcin  Kalkowski, 
Grzegorz Nierodka, Antoni Pukała,  Henryk Srokowski,  Bogusława Tarassow,  Łucja Woźniak,  Waldemar 
Wójtowicz)  przy  1 głosie „przeciw”  (radny:  Janusz Ferenc)  i  1 głosie „wstrzymującym się” (radny: 
Wacław Łukasiewicz) podjęła uchwałę nr 335/XLV/18 w sprawie podziału Gminy Nowa Ruda na okręgi 
wyborcze oraz ustalenia ich granic, numerów i liczby radnych wybieranych w każdym okręgu.

Przewodniczący Rady stwierdził podjęcie uchwały.

Ad  III.  Przewodniczący  Rady  poinformował,  że  interpelacje  nie  wpłynęły.  Następnie  złożył  zapytanie 
powołując się na technikę prawodawczą, czy uchwały zawierające załączniki mogą zawierać jeszcze załącznik 
do załącznika i czy mogą być procedowane przez radę? Dodał, że nie oczekuje odpowiedzi na dzisiejszej 
sesji, choć na dzisiejszej sesji rada procedowała tego typu uchwałę. Zapytanie składa ponieważ spotkał się 
z  sytuacją,  gdzie  wyjaśniano  taką  kwestię  i  wojewoda  w  ramach  nadzoru  wypowiedział  się  i  stwierdził  
nieważność uchwały z powodu tego, że uchwała zawierała załącznik, który to zawierał załącznik.

Ad IV. Przewodniczący Rady zapytał, czy rada wyraża sprzeciw na udzielenie głosu Sołtysowi wsi Bieganów 
P. Tadeuszowi Błazikowi? Nikt nie zgłosił sprzeciwu.

P. Tadeusz Błazik zabrał głos w sprawie małych miejscowości w gminie, takich jak Bieganów i Dworki, które 
wg rozmówcy są nieco zapomniane. Poprosił o przeanalizowanie środków budżetowych jakie przekazano na 
Bieganów. Poprosił o wykonie dróg dojazdowych do posesji mieszkańców Bieganowa, którzy dojeżdżają do 
swoich posesji po łąkach i o ustawienie kilku lamp oświetleniowych przy drodze powiatowej w Bieganowie. 
Podkreślił, że z powodu braku świetlicy przez 30 lat organizuje spotkania z mieszkańcami we własnym domu. 
Budżet dla Bieganowa jest bardzo niewielki i nie ma KGW ani Ochotniczej Straży Pożarnej i nie ma kto pomóc 
Sołtysowi.  Dodał,  że  Bieganów jest  piękną  wsią  i  coraz  więcej  osób  spaceruje  drogą  powiatową,  gdzie 
zrobiono  dwa  punkty  widokowe,  jednak  nie  ma  wystarczających  środków  na  ich  utrzymanie.  P.  Błazik 
powiedział,  że  jest  Sołtysem najstarszym wiekiem i  stażem w gminie,  prosił  o wsparcie jego działalności,  
uwzględniając w budżecie większe środki na Bieganów przede wszystkim na wykonie dróg dojazdowych do 
posesji mieszkańców. Na zakończenie złożył zebranym życzenia zdrowych i radosnych Świąt Wielkanocnych.

P. Wójt podziękowała P. Błazikowi za prezentację swojej wsi, która jest jedną z piękniejszych. Przypomniała, 
że w tym roku radni uchwalili dla Bieganowa większy niż dotychczas budżet sołecki. Powiedziała, że głównym 
problemem jest mała ilość mieszkańców w Bieganowie i trudno jest tam inicjować działalność społeczną taką 
jaka  funkcjonuje  w  licznie  zamieszkałych  miejscowościach.  Zwróciła  uwagę,  że  nie  można  twierdzić,  że
o Bieganowie zapomniano, bo w 2015 roku rada przegłosowała dofinansowanie do budowy drogi powiatowej 
w Bieganowie,  następnie  wykonano 2 km drogi  gminnej  za  kwotę około  826 tys.  zł,  wiec  przeliczając  te 
inwestycje  na  ilość  mieszkańców  można  sądzić,  że  Bieganów  ma  najwyższe  wydatki  z  budżetu  gminy.  
Podkreśliła, że problemy są zauważane i dąży się do ich rozwiązania.                    

Radny Marcin Kalkowski  powiedział,  że o Bieganowie nie da się zapomnieć,  dzieje się naprawdę dużo. 
Poinformował Sołtysa, że budowa wiaty w Bieganowie jest dopilnowana i po zakończeniu okresu zimowego 
zostaną podjęte dalsze działania i zakończenie prac. Radny podziękował za organizację sesji w Woliborzu, 
podkreślił, że wszystko, co działo się w tej kadencji i zostało wykonane w Woliborzu, było za sprawą głosów 
radnych, które pozwoliły na realizację zadań. Złożył podziękowanie za dotychczasowe poparcie.         

Radna Teresa Bazała zwróciła się do P. Wójt o przyjrzenie się drogom dojazdowym do posesji mieszkańców 
Bieganowa i poprosiła o podjęcie próby rozwiązania problemu.  

P.  Wójt odpowiedziała,  że  stan  dróg  w  Bieganowie  jest  znany  pracownikom  urzędu.  Przyjęto  kolejność 
wykonywania remontów zaczynając od dróg głównych prowadzących do dróg mniejszych. Wykonanie drogi 
szutrowej  do jednego budynku waha się w granicach 60 tys.  zł.  Podkreśliła,  że na bieżąco akceptowane
i realizowane są zlecenia na kamień, na drogi w Bieganowie, ponadto nigdy, nikt wcześniej nie zgłaszał, że
w Bieganowie są posesje, do których nie ma drogi dojazdowej. 

P. Tadeusz Błazik powiedział, że jest w Bieganowie posesja nr 46 bez dojazdu.        

Radny  Janusz  Ferenc poinformował,  że  firma  Orange  kontaktuje  się  z  nim  w  sprawie  światłowodu
w  Ludwikowicach  Kł.  Ponadto  poprosił  o  wystąpienie  do  Zarządu  Dróg  Wojewódzkich  o  zgodę  na 
uporządkowanie i zagospodarowanie zieleni na rondzie w Ludwikowicach Kł.
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Wójt odpowiedziała, że do niedawna rondo podlegało okresowi gwarancyjnemu, a w tej chwili jest zgoda na 
zagospodarowanie zieleni na rondzie, więc można zająć się nasadzeniem.

Radny Antoni Pukała powiedział, że otrzymał zdjęcie drogi w Bieganowie, która wygląda tragicznie, dlatego 
popiera prośby P. Sołtysa Tadeusza Błazika tym bardziej, że zezwala się w tym sołectwie na budowę nowych 
domów.   

Radna Łucja Woźniak  podkreśliła, że jako przedstawiciel Włodowic i  także Bieganowa zawsze popierała  
i popiera sprawy dotyczące Bieganowa. Zgłosiła problem z dojazdem do posesji we Włodowicach na „Flukcie”.

Przewodniczący  Rady  zapytał,  czy  rada  wyraża  sprzeciw  na  udzielenie  głosu  P.  Andrzejowi  Obrzut 
mieszkańcowi Bieganowa? Nikt nie zgłosił sprzeciwu.

P. Andrzej Obrzut zabrał głos również w sprawie drogi do posesji 46 w Bieganowie, zwracając uwagę na jej  
zły stan, dodał że jest to odcinek 150 m + 50 m prowadzący do samej posesji.  Podziękował radnej Łucji 
Woźniak za poparcie w sprawie remontu innej drogi w Bieganowie. 

Przewodniczący Rady podziękował przedstawicielom Bieganowa za obecność i zabranie głosu w sprawie
wsi.  Poinformował,  że  rada  wnioskowała  do  P.  Wójt  o  przeprowadzenie  analizy  i  wskazania  dróg  
w Bieganowie przewidzianych jako priorytetowych do wykonania.

Radny Mirosław  Dziedzic zapytał  o  termin  naprawy  balustrady  przy  drodze  powiatowej,  koło  szkoły 
podstawowej w Jugowie.

P. Wójt poprosiła o zgłoszenie pisemnie i rozmowę w tej sprawie.

Radna  Hanna  Groń  zapytała,  kiedy  zostanie  ogłoszony  kolejny  przetarg  na  budowę  przydomowych 
oczyszczalni.  

P. Wójt  odpowiedziała, że kolejny przetarg odbędzie się niezwłocznie po upływie wymaganego terminu 
miedzy przetargami.

Radna Hanna Groń zgłosiła, że na posiedzeniu Komisji Rozwoju Gospodarczego został poruszony problem 
słupów usytuowanych  na  ciągach  pieszych  -  chodnikach.  Zapytała,  czy  istnieje  możliwość  usunięcia  lub 
przestawienia tych słupów z chodników?

P. Wójt odpowiedziała,  że  raz podejmowano próby usunięcia  słupów i  właściciel  odmawiał  wykonania  tej 
czynności.

Radny Wacław Łukasiewicz powiedział, że w Świerkach był przypadek kiedy z powodu awarii oświetlenia 
ulicznego, kobieta weszła w słup elektryczny doznając urazu głowy. Powiedział,  że bez względu na koszt  
usunięcia  słupów należy coś z  tą  sprawą zrobić,  bo stanowią one zagrożenie  życia  i  zdrowia.  Dodał,  że 
nadzór budowlany powinien ustalić właścicieli słupów, dążąc do przebudowy. 

Radny Janusz Ferenc powiedział, że dystrybutor energii elektrycznej wyraża zgodę na przesuwanie słupów, 
ale na koszt gminy.

Radna  Hanna  Groń powiedziała,  że  w  przypadku  Sokolca  jest  problem złożony ponieważ  słup  jest  tak 
usytuowany, że obok są grunty prywatne.  

Radna Teresa Bazała zaproponowała pisemne wystąpienie w sprawie usunięcia słupów.

Radny Mariusz Bywalec zapytał, czy do końca marca br. zakończy się uzupełnianie punków świetlnych.

P.  Wójt odpowiedziała  że  trwająca  zima  wpłynęła  na  opóźnienia  i  zakończenie  prac.  W miarę  poprawy 
warunków pogodowych zadanie to zostanie wykonane zgodnie z wcześniejszymi ustaleniami.       

Radna Teresa Bazała powiedziała, że po wykarczowaniu brzegu drogi ul. Nadrzecznej w Ludwikowicach Kł. 
powstało duże zagrożenie i poprosiła o zainstalowanie bariery energochłonnej.

Radna  Łucja  Woźniak zabrał  głos  w  sprawie  jeżdżących  po  ścieżce  rowerowej  we  Włodowicach 
motocyklistach i poprosiła o wyczulenie Policji.

P. Wójt odpowiedziała, że jest propozycja zorganizowania spotkania z przedstawicielami policji, gdzie radni 
będą mogli przekazać informacje o sytuacjach problemowych i uciążliwych dla mieszkańców.
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Radna Teresa Bazała poprosiła o zaproszenie przedstawicieli policji na kolejną sesję.

Radny Wacław Łukasiewicz zapytał, czy są jakieś wieści o powstaniu kopali? 

P. Wójt odpowiedziała, że inwestor ma problemy z uzyskaniem decyzji środowiskowej.

Przewodniczący Rady dodał, że są informacje o tym, że na łamach prasy zostanie poruszana kwestia kopali,  
o czym dowiedzieć się można również z portalów społecznościowych.

Radny  Wacław  Łukasiewicz przypomniał  o  propozycji  zorganizowania  sesji  w  sprawie  noworudzkiego 
szpitala.

Przewodniczący Rady poinformował,  że Burmistrz Miasta Nowa Ruda sugeruje zorganizowanie wspólnej 
sesji, na której możliwe będzie poruszanie innych spraw nie jedynie kwestii związanych z funkcjonowaniem 
noworudzkiego szpitala,  bo na chwilę obecną trudno będzie wypracować konstruktywne rozwiązania w tej 
sprawie. 

Radna Bogusława Tarassow poprosiła o ustalenie sensownej decyzji w sprawie terminu zwoływania sesji  
np. ostatni wtorek miesiąca, co pozwoli radnym ustalić swój program pracy, by nie mieć problemu z udziałem 
w sesji.

Przewodniczący Rady potwierdził, że pod przewodnictwem poprzedniego Przewodniczącego Rady ustalono 
termin sesji  na ostatni  wtorek miesiąca.  Dodał,  że każdy radny organizuje sobie życie zawodowe tak,  by  
ewentualnie móc trzymać się ustaleń, jednak zmienił się dzień przyjmowania interesantów z poniedziałku na 
wtorek. 

Radna Teresa Bazała zaproponowała organizacje sesji w godzinach popołudniowych. Zapytała, czy radnym 
i Pani Wójt odpowiadają godziny popołudniowe.

Radny Wacław Łukasiewicz powiedział, że osoby ubiegające się o mandat radnego powinny zdawać sobie 
sprawę,  że  sesja  jest  ważniejsza  niż  inne  sprawy.  Nie  powinno  w  tej  sprawie  być  dyskusji,  bo  należy 
dostosować się do terminu ustalonej sesji.

Radny Marcin Kalkowski zaproponował pozostawienie tego tematu otwartym. 

Przewodniczący Rady poprosił o pozostawienie kwestii zwoływania sesji jego decyzji, deklarując, że będzie 
starał się konkretnie organizować terminy sesji.

P. Wójt podziękowała paniom z KGW Wolibórz za pomoc w zorganizowaniu dzisiejszego spotkania.

Radny Henryk Srokowski  zabrał głos w sprawie ustaleń terminu przekazania nowemu Sołtysowi - mienia 
sołeckiego wsi Dzikowiec. Zabrał głos również w sprawie psów P.  Barszczewskiego w Dzikowcu i zapytał,  
o dalsze działania w tej sprawie.

P. Wójt odpowiedziała, że sprawę Pani Barszczewskiej zgłosił jej Radny Marcin Kalkowski. Odbyło się w tej 
sprawie spotkanie i  Pani  Barszczewskiej udzielono wyjaśnień i pomocy prawnej. GOPS udzielił  jej również 
wszelkiej  pomocy celowej i  ze strony urzędu zrobiono wszystko, co było możliwe włącznie z umorzeniem 
podatku i opłaty za odpady komunalne.

Radny Marcin Kalkowski  potwierdził, że faktycznie mieszkańcy Dzikowca zgłosili się z problemem i temat 
został podjęty na spotkaniu z zainteresowanymi i udzielono im wszelkiej możliwej pomocy. Podkreślił, że nie 
przypomina sobie, żeby w tej całej sytuacji psy były kluczowym tematem. 

Radny Marcin Antosik ogłosił zbiórkę na akcję „Mogiłę pradziada ocal od zapomnienia”, w której od kilku lat 
aktywnie uczestniczy młodzież z Jugowa. Akcję tą wspiera Dolnośląski Kurator Oświaty. 

Radna Teresa Bazała powiedziała, że młodzież z Jugowa działająca w ramach akcji „Mogiłę pradziada ocal  
od zapomnienia” robi na Ukrainie wspaniałą rzecz dla Polski i zaproponowała, aby młodzież tą zaprosić na 
sesję - uhonorować i dowartościować za działanie.  

P.  Wójt podziękowała  za  dotychczasową  działalność  młodzieży  z  Jugowa,  i  zapowiedziała,  że  rozważy 
uhonorowanie tej działalności. 
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Przewodniczący  Rady przypomniał  radnym  o  obowiązku  składania  oświadczeń  majątkowych  do  końca 
kwietnia  br.,  a  także  przekazał  wszystkim  obecnym  na  sesji  życzenia  zdrowych  i  radosnych  Świąt 
Wielkanocnych. 
  
Ad  VI.  Wobec  braku  dalszych  głosów  w  dyskusji  i  wyczerpaniu  porządku  sesji  Przewodniczący Rady,
o godz.1245 podziękował za udział w obradach i zamknął XLV sesję Rady Gminy Nowa Ruda.

Na tym protokół zakończono.       
Protokołowała: Sylwia Maciejczyk  

                                                           

W  dokumencie  dokonano  wyłączeń  informacji  dotyczących  danych  osobowych  oraz  stanowiących  tajemnicę  
przedsiębiorstwa na podstawie art.36 ustawy z dnia 29.08.1997 roku o ochronie danych osobowych (Dz.U. z 2016 r.  
poz.922).

Wyłączeń dokonała: Sylwia Maciejczyk – gł. spec. ds. rady gminy.
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